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TISZTELT OLVASÓINK!

M inõség: a dolgok lényegét jellemzõ tulajdonságok összessége mint filozófiai
kategória – ez az elsõ jelentése a szónak a Magyar Értelmezõ Kéziszótár

szerint. Ha az iparban használt fogalomhoz közelebb akarunk jutni, olvassunk tovább: valaminek ér-
tékelést is magában foglaló jellege („Jó minõség; ez már minõség!”). Van még olyan jelentése e szó-
nak, mint a vállalati szférában használt hatás- és feladatkör („hivatalos minõségben jött”), illetve a
sportban, egészen pontosan a sakkban a futó vagy a huszár és a bástya közötti értékkülönbséget ille-
tik így: „minõséget áldoz”.

Hogy melyik cég mennyit áldoz termékei, szolgáltatásai minõségére, az ma sem lehet a válságkör-
nyezet függvénye: inkább belsõ igényesség táplálja és az üzleti felismerés, hogy a vevõk továbbra is
egyre nagyobb követelményeket támasztanak megrendeléseik során. Aki tehát most önmagával és be-
szállítóival szemben enged a szigorú minõségi elvárásokból, az a fellendülés szakaszában ugyanúgy
hoppon marad, mint azok, akik marketingtevékenységüket hanyagolják a válság apropóján.

E számban akár mindegyik cikkünket besorolhatnánk a minõségüggyel, szabványokkal foglalkozó
PapírSzûrõ rovatunkba, hiszen a minõségszemlélet áthatja mindennapjainkat a családtól, lakókörnye-
zettõl a munkahelyig. Ez világlik ki két hazai és egy külföldi tanácskozás beszámolójából, a Csepel-
rõl Dunaújvárosba „költözõ” csomagoló-alappapír gyártás indokából, egy régi papíros szakember visz-
szaemlékezésébõl, a munkahelyi stresszrõl szóló elemzésbõl, a rostanyagok fajlagos felületének vizsgá-
latából a tudományos cikkben, valamint a több száz éves díszdobozokat elnézve, amilyet a címlapon is
bemutatunk. Bárhol járunk, bármit csinálunk, azt csináljuk legjobb szándékunk és tudásunk szerint…

Tartalmas böngészést!

fõszerkesztõ



A Mosonpack Kft. üzemében Pankotainé
Lux Margit ügyvezetõ és csapata fogadta

a látogatókat. A különleges konstrukciókat, kis
sorozatokat kínáló hullámlemez-feldolgozó
üzem szervezettségével, tisztaságával éppúgy
lenyûgözte a jelenlévõket, mint sokoldalúságá-
val és rugalmasságával. A minden elemében
hullámlemezbõl készült raklap, a hat méter kite-

rített hosszig feldolgozni képes dobozgyártó
gép éppúgy tetszést aratott, mint a hagyomá-
nyos berendezésekkel gyártott különféle szállí-
tói és fogyasztói csomagolások.

A következõ állomáshelyen, a Mosburger
GmbH bécsi üzemében azok is elcsodálkoz-
hattak, akik a legutóbbi alkalommal már láto-
gatók voltak. A délutáni mûszakban majd’ min-
den gép üzemelt. A nagysebességû lemezgé-
pen a hagyományos hullámprofilok és azok
kombinációit gyártják, növekvõ hányadban a
mikrohullámmal. Új kiegészítõ berendezéssel
akár kétoldalasan ragasztózott feltépõszalagot
is felhelyezhetnek. Két új feldolgozógépük (egy
Martin 924 NT és egy BOBST-Masterline gép-
sor) akár 4-6 színes autotípia-nyomással is el-
látja a dobozt, köszönhetõen a gyorsan cserél-
hetõ raszterhengereiknek és a nyomómûvek
közötti szárítóegységeiknek. Számos kiegészí-
tõ berendezésük segítségével az osztrák piac
egyik vezetõ piaci hányaddal üzemelõ cégévé
fejlõdött fel.

PapírSárkány 2009. JÚNIUS

MENEKÜLÉS ELÕRE:
MOSONPACK, MOSBURGER, MOSONMAGYARÓVÁR

� Szõke András

A hagyományos Papírfeldolgozó
Napokat a PNYME Mosonmagya-
róváron rendezte április végén.
Az elsõ napon a közel hetven
résztvevõ üzemeket látogatott
meg a határon innen és túl. Más-
nap a gazdasági és szakmai elõ-
adások arattak sikert körükben.
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A „Móvárra” való visszatérés után a vacsora-
vendégek nemcsak a város barátságos utcái-
ról, házairól kaphattak ízelítõ képet, hanem fi-
nom ételekkel-italokkal tarkított beszélgetésen
vettek részt.

A péntek reggeli elõadások méltán viselték a
„Menekülés elõre” gyûjtõnevet. Rózsa András,
az ISOFORUM elnöke saját példákon mutatta
be, hogy a minõségbiztosítás akkor hatékony,
ha megfelelõen magas szintû elkötelezettség-
gel mûködik. Míg az európai mentalitás szerint
a minõségbiztosítás pénzbe került, a jó minõ-
ségbiztosítás sokba, addig a japán felfogás
szerint a minõség pénzt takarít meg, a jó minõ-
ség pedig sok pénzt. Ez a vezetõk, a folyama-
tok, a személyi és a termékszolgáltatás minõsé-
gi szintjén realizálódik. Egészségügyi, gyógy-
szer-, csomagoló- és kerámiaipari termék-
gyártói rendszerek mûködésének jellemzõit be-
mutatva nemcsak a ISOFORUM szerepét vázol-
ta fel, hanem a rendszerek fejlesztésének lép-
csõit és a minõségbiztosítás leépítésének ve-
szélyeit is ismertette.

László Csaba, a KPMG vezetõ tanácsadója a
gazdasági-pénzügyi válság kialakulásának kö-
rülményeirõl, annak magyar hatásairól beszélt.
Az alapvetõ okok között az érdekeltségek és a
rizikóelosztási rendszerek ellentmondásait so-
rolta. Elõadásában összehasonlította a külön-
bözõ pénzügyi központokban lezajlott és zajló
folyamatokat. Egyre többen ismerik fel a krízis
egyik induló oka kiküszöbölési irányának azt a
tényt, hogy a helyes kockázatvállalás határa a
saját ítélõképességen múlik. Ezért van egyre
kevesebb likvid pénz a piacon. A helyzet felol-
dásához a pénzfolyamatok ismeretére és jobb
szabályozására van szükség. Ezek biztonságos
és átlátható mûködésekor van értelme és lehe-
tõsége a vagyon védelmének, gyarapításának,
a gazdaság finanszírozásának, az adóelkerülés
csökkentésének. Rávilágított, hogy a magyaror-
szági feladatok és befolyásolási helyzet nem
térhet el a világban folyó folyamatoktól. Ugyan-

akkor a rendelkezésre álló eszközök mások. Ez
részben a bizalom, a kockázat nehéz megbe-
csülhetõsége miatti árfolyamkockázat alapján
tér el attól, amit gazdasági helyzetünk, struktú-
ránk indokolna. A költségvetési egyensúly rová-
sára veszélyes a szükséges, indokolt és ha-
laszthatatlan strukturális változások és adó-
csökkentés felgyorsítása és megvalósítása,
ezért ilyen változó és sokrétû a javaslatok csok-
ra a továbblépéshez. Igyekezni kell azonban,
mert az idõ sürget, és az egyes intézkedések
hatása eltérõ idõtávlatban jelentkezik.

A közvetlen szakmai elõadások sorát
Antonio Fortis nyitotta meg a Chimigraf cégtõl.
A nagy felületek, hullámdobozok digitális
nyomtatásának eddig több korlátja létezett. A
fúvókák nem voltak alkalmasak a termelés biz-
tonságos fenntartására, a nyomtatás stabilitása
alacsony volt, és az igényes felbontásnál a költ-
ségek magasak voltak. Mára három cég együtt-
mûködésével (SH Printek a nyomtatófejjel,
Chimigraf Iberica a festékfejlesztéssel és Karajet
az elemek integrálásával) 1200–2000 mm ívmé-
retig akár 100 m/perc sebességet elérõ beren-
dezést fejlesztettek ki. A különbözõ finomságú
nyomtatási mód, a 60 kW-os szárítás, a változ-
tatható festék-kilövellési sebesség tízezer darab
alatt versenyképes alternatívát adhat. Különö-
sen hasznos lehet kis sorozat és a hagyomá-
nyosnál könnyebb lemezek és nedvszívó felüle-
tek, de magas esztétikai igényt támasztó grafi-
kák esetében.

A BOBST Group újdonságairól Szabadics
László számolt be. Bár az azóta május közepén
bemutatott újgenerációs Masterfoldról nem
mindent tudtunk meg, de a termékenységnöve-
lõ, költségcsökkentõ fejlesztések széles körét
mutatta be. A berakási ütemen belüli változó
hevedersebesség pontosabb, selejtmentes il-
lesztést eredményez, a raszterhengerek külsõ
és belsõ tárolása gyorsabb állítást, a festékle-
mosás korszerûsítése kisebb környezeti terhe-
lést, a gépek MIS rendszerekbe való bekapcso-
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lása pedig gyorsabb, hatékonyabb ellenõrzést
és hibaelhárítást biztosít.

Ugyancsak nyomtatással kapcsolatos volt
Ben Hezeman elõadása a FELCO és Logipack
cégek által kínált tekercses elõnyomtatás elõ-
nyeinek bemutatásával. Bár a korszerû direkt
hullámlemeznyomtatás minõségi fejlõdése óri-
ási az elmúlt években, számos érv szól a fedõ-
réteg lemezgyártás elõtti nyomtatása mellett.
Adott esetben (teljes felület nyomtatásakor, lak-
kozásakor vagy különleges kezelésekor stb.)

olcsóbb, számos esetben pedig (színek száma,
tapétaminta-nyomás, a hullámhengerek látha-
tóságának zavara, alacsonyabb grammsúlyú
fedõréteg használata, maximális reprodukálha-
tóság során) a tekercsrõl tekercsre nyomtatás
kizárólagos megoldása az igény kielégítésé-
nek. Nagy példányszám esetében, visszatérõ
megrendelésnél ez a technológia költségtaka-
rékosabb is lehet a veszteségidõk csökkentése,
a feldolgozási sebesség növelése miatt.

Paulik János a Hamburger Hungária Kft. ke-
retein belül Dunaújvárosban folyó beruházás ál-
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lásáról és technikai újdonságairól számolt be. A
mintegy 200 millió eurós költséggel felépülõ új
hullámalappapír-gyártó üzem régiónk, Kelet-
Közép-Európa legkorszerûbb technológiájával
a kontinens legmodernebb alapanyagait gyárt-
ja a harmadik negyedévtõl. A nemzetközi minõ-
séget biztosító barna hullámalappapírok nem-
csak a csomagolóanyagok, hullámtermékek
fejlesztéséhez adnak lehetõséget, de biztosítják
a magyar csomagolási papírhulladékok teljes
hazai felhasználhatóságát is.

Arató Gábor bemutatta a Manuli Stretch Ma-
gyarország Kft. által forgalmazott csomag-ra-
katburkoló csomagolás elõnyeit. Az általáno-
san elterjedt másodlagos (a kész rakat által biz-
tosított) feszítés-nyújtás nem optimális megol-
dás. A fóliát a körbetekerés elõtt elsõdleges fe-
szítéssel lehet kedvezõbben alakítani. Ehhez
többrétegû korszerû (például poliolefin alapú,

akár ötrétegû) fóliák állnak rendelkezésre. Fel-
használásuk rakatra számítva akár 20%-kal ol-
csóbb és biztosabb a hagyományos fóliánál.
Kisebb volumenük miatt, tetszetõsebb megjele-
nésük mellett további ökológiai elõrelépést
eredményeznek.

Várhegyi Kornél bemutatta, hogy a funkcio-
nálisan optimalizált Hyster-targoncák egysze-
rûbbek, így üzembiztosabbak versenytársaik-
nál. Sokoldalúságuk, modulos felépítésük és
ergonómiai tervezésük tetszetõs. Ezt kiterjedt
szervizhálózat, mobil javítógárda támogatja a
Zeppelin-Kõrös-Spedit Kft. keretein belül. Az
üzemi feltételeknek megfelelõ (kézi, elektro-
mos, dízel, gázüzemû) típust 180 alaptípusból
lehet kiválasztani.

(Az elõadások anyagai a PNYME titkárságán
beszerezhetõk.)

PapírSárkány 2009. JÚNIUS

Manuli Stretch
Magyarország Kft.

1087 Budapest,
Könyves

Kálmán krt. 76.
Tel.:

+36-1-477-70-60,
477-70-61,
477-70-62

„Manuli Stretch: a környezet- és költségkímélõ
csomagolási megoldások szakértõje.”
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MEGKÉRDEZTÜK
A konferencia tapasztalatairól két érdeklõdõt kaptunk mikrofonvégre. Apa és lánya
együtt vettek részt a fórumon, de míg egyikük gyakori látogatója a szakosztályi ren-
dezvényeknek, addig a másik elõször ment el a Papírfeldolgozó Napokra.

Papíripar (PI): – Gyakran jelentkeznek PNYME-programokra? Mi volt, ami most ehhez vonzotta
önöket?

Dénes István (DI): – Amikor van lehetõségem, mindig megragadom az alkalmat, hogy részt ve-
gyek a szakosztály szakmai rendezvényein. Ilyenkor van lehetõség arra, hogy az idõközi fejlõdése-
ket, fejlesztéseket megnézzem. Különösen azokat, amelyekrõl már a tájékoztatókból értesültem,
mert lehetõség van közvetlenül érdeklõdni az ottani kezelõktõl, az üzemlátogatások során össze-
hasonlítást tenni a saját gépparkunk és termelésünk között.

Dénes Judit (DJ): – Most elõször vettem részt ezen a fórumon, de nekem nagyon tetszett az
egész, különösen, mert még nem jártam ezelõtt a Mosburgernél.

PI: – Csalódtak, vagy érte önöket kellemes meglepetés akár az üzemlátogatások, akár az elõadá-
sok kapcsán?

DI: – A gyárlátogatások során kellemes volt, hogy mindkét helyszínen szívélyesen fogadtak ben-
nünket, és az idõ rövidsége ellenére igyekeztek mindenrõl tájékoztatni bennünket.

DJ: – Amikor a Mosburgerhez értünk, tényleg egy kis késésben voltunk, így nem jutott annyi idõ
a látogatásra, mint amennyit eredetileg terveztek, de azért így is végigvittek minket az egész üze-
men. Az egyik legérdekesebb a hat szín nyomtatására képes BOBST-gép volt, a másik elképesztõ
dolog a több emelet magas kimetszõszerszám-tároló volt. A Mosonpacknál jártam korábban, de ez
az üzem azért érdekesebb számomra, mert hasonlít a Logipack Kft.-hez, ahol én is dolgozom. Ta-
nulságos látni és összevetni, milyen módszerekkel dolgoznak ott és nálunk, és akár még haszno-
sítani is lehet, ha egy jó ötletet látunk.

PI: – A „vegyes” elõadási tematikát támogatja a további rendezvényeinken?
DI: – Az elõadások érdekesek voltak, jó ötlet, hogy nem csak szorosan a szakmával kapcsola-

tosat hallottunk, ezt továbbra is támogatom.
DJ: – Személy szerint László Csaba volt pénzügyminiszterünk kissé hosszúra nyúlt elõadását ta-

láltam a legérdekesebbnek, de a szakmához jobban kapcsolódó elõadások is rendkívül hasznosak
voltak számomra. Annál is inkább, mert nem sokszor van rá lehetõségem, hogy az újításokról ilyen
módon szerezzek ismereteket.

PI: – Hiányolt valakit a hallgatóságban vagy az elõadásokban?
DI: – A korábbi rendezvényekhez képest a résztvevõk létszámát kevésnek tartottam, és különö-

sen meglepett, hogy a végére szinte csak dunapackosok maradtak.
DJ: – Ami legkevésbé tetszett, az az volt, hogy a létszám csökkent az utolsó elõadásokra. Re-

mélem, ezzel nem sértek meg senkit, de nagyon hiányoltam a fiatalokat, az utánpótlást!

PI: – Hogyan érezték magukat a kiegészítõ rendezvényeken? Elégedettek-e a szervezéssel?
DI: – Talán a lebonyolításban voltak fennakadások, amit szerintem a helyszínt biztosítók okoztak.
DJ: – Az ebédnél kellett sokat várni a kiszolgálásra, de összességében rendben volt a helyszín.

Az ebédek során valahogy mindig úgy jött ki a lépés, hogy dunaújvárosi kollegák mellé kerültem.
Ez jó alkalom volt arra, hogy személyesen is megismerkedjem velük, hiszen volt, akivel ez idá-
ig csak telefonos kapcsolatom volt, vagy csak hallomásból ismertem, és nem tudtam archoz kötni
a neveket. A kapcsolatoknál a személyes ismeretség egy pluszt ad; ha legközelebb beszélek vala-
melyik kollegával, akit mostantól személyesen is ismerek, gördülékenyebben fog menni az ügyin-
tézés, ebben biztos vagyok.

PI: – Milyen helyszínt választanának legközelebb?
DI: – Következõre talán érdemes lenne a konkurencia valamelyik területét meglátogatni.

Lejegyezte: Sz. A.



A szakmai mûhely megnyitóját dr. Endrédy
Ildikó tartotta, aki a BMF RKK MTI igazga-

tójaként bemutatta a Médiatechnológiai Inté-
zetet (MTI), a kiemelt kutatási területekrõl is
beszámolt, valamint a széles körû külkapcso-
lataikat is ismertette. Ezt követõen Szõke And-
rás, a PNYME Papíripari Szakosztályának el-
nöke említett néhány fontos gondolatot a cso-
magolóanyagokról, az anyagfajták felhaszná-
lásának változásáról a 2000–2008-as éveket
felölelõen.

Újabb elõadóként a CSAOSZ képviseleté-
ben Nagy Miklós szervezõtitkár ismertette az
idén elsõ ízben meghirdetett Diákok Csomago-
lástervezési Versenyét, a „Hungaropack
Student Csomagolástervezési Diákversenyt”,
amely szervesen kapcsolódik a Csomagolási
Világszövetség által szervezett WORLD STAR
STUDENT világversenyhez. A hazai díjazott ne-
vezések részt vehetnek a nemzetközi rendezvé-
nyen is, az ott meghatározott feltételek szerint.
Az értékelésnél kiemelkedõ szempont a pre-
zentáció színvonala. Külföldi viszonylatban ki-
magasló eredménynek számít az a tény, hogy
2007-ben 8 országból 66 nevezés történt, 2008-
ra már majdnem kétszer annyi (15) országból
197 nevezés volt.

A következõ elõadást dr. Kertész Béla, a
CSAOSZ fõtitkára tartotta, aki lenyûgözõen iga-
zodott el és igyekezett a résztvevõket is eligazí-
tani a termékdíjtételek számításában, annak
változásaiban. Az 1995. évi LVI. Törvény a kör-
nyezetvédelmi termékdíjról már több módosítá-
son esett át. 2008. január 1-jétõl a Vám- és
Pénzügyõrség vette át a csomagolási termék-
díjjal kapcsolatos behajtói tevékenységet.
2009-tõl a termékdíjtétel (TD) a hasznosítási díj-
ból (H) és egységesített díjtételekbõl áll
(E1+E2). TD=H+E1+E2, amibõl a gyártó a
H+E1 értéket fizeti meg, a kereskedõ pedig az
E2-t. 2009-ben ezek számszerûsítve: E1= 1,8
Ft/db, E2=3,5 Ft/db. A törvényben a tárgyi ha-
tályt kiterjesztették, és a vámtarifaszámos meg-
határozáskor azonos kategóriába sorolták a be-
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MÛHELY KÉT SZAKMÁNAK
� dr. Kovácsné Szabó Andrea

okl. csomagolástechnológus mérnök

Egy év kihagyás után idén meg-
újulva és szakmailag kibõvítve
rendezték meg a Csomagolás-
technológus és Papíros Szakmai
Napot a Budapesti Mûszaki Fõis-
kolán (BMF). A rendezvény elõd-
jének számító szakmai napot
egészen 2007-ig minden évben a
fõiskola és a Papír-Press Egyesü-
lés szervezte, amely tavaly az
egyesülés feloszlatása miatt saj-
nos elmaradt. Jó hír azonban,
hogy a Papír- és Nyomdaipari
Mûszaki Egyesület (PNYME) át-
vette a stafétabotot, és újjáé-
lesztette e hagyományt, kibõvít-
ve a papíripar érdekeltjeivel. A
két szakma képviselõi számos
érdekes elõadással színesítették
a programot.
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vásárló-reklám táskákat a hajlékonyfalú mû-
anyag tasakokkal, zacskókkal és zsákokkal. Ez-
által egy olyan helyzetet teremtettek, hogy a
csomagolóanyag kereskedelmi felhasználása
során az értékét többszörösen meghaladó mér-
tékû, darab alapú termékdíjat kell megfizetni, je-
lentõs árnövekedést okozva a pékáruk, húsfé-
lék, gyümölcsök és a többi termék esetén. Na-
gyon nagy felháborodást keltett ez, aminek ha-
tására kivonták a törvény tárgyi hatálya alól
ezen csomagolóeszközt. Június 1-jétõl csak tö-
megalapú termékdíjat kell fizetni a termékek el-
sõdleges fogyasztói csomagolására szolgáló
mûanyag tasakok, zacskók, poharak után. A
mûanyag (bevásárló-reklám) táskák mentessé-
gi feltételeit is módosították. E szerint felmen-
tést kap az E2 termékdíjtétel fizetése alól az a
kötelezett, aki az általa kibocsátott csomagoló-
eszköz legalább 25%-át környezetbarát véd-
jeggyel hozza forgalomba. A CSAOSZ vélemé-
nye szerint a termékdíjtörvény jelen formájában
nem tartható fenn, azt el kellene törölni. A szak-
tárca Stratégiai Munkabizottságot alakított a ter-
mékdíjtörvény teljes felülvizsgálatára, céljuk az
átfogó változtatások elõkészítése. Egyelõre a
módosításokkal 2012-ig tervezi a zöld tárca a
törvény fenntartását. (A további szabályozások-
ról lásd írásunkat a 32. oldalon! – A szerk.)

Következõ elõadóként Szabó Zoltán a
Dunacell Kft. képviseletében számolt be a kor-
szerû technológiai elemekrõl a cellulózgyártás-
ban. Rövid történeti áttekintést hallhattunk:
megtudtuk, hogy 1962-ben alapították a duna-
újvárosi cellulózgyárat, ahol 1986-ban teljes re-
konstrukciót hajtottak végre. Az elõadás során
a gyroclean örvényosztályozó berendezéssel
mûködõ klór-dioxidos fehérítési technológia
pontos felépítését tanulmányozhattuk.

Környezetvédelmi szempontokat szem elõtt
tartva kiemelt jelentõségû az a kutatás, amelyet
Halász Katalin PhD hallgató végez a Nyugat-
Magyarországi Egyetem és az Omnipack
együttmûködésével. Munkája során a politejsav

(PLA) biopolimer fóliák hazai fejlesztésével fog-
lalkozik. Apró részletekre is kiterjedõ beszámo-
lót hallhattunk a biomûanyagokról, amelyek ké-
pesek lebomlani, kímélik a fosszilis energiahor-
dozókat, továbbá csökkentik az azoktól való
függést. Sajnos, ezek egyelõre drágábbak, és
záró, termikus, mechanikai tulajdonságaikban
hagynak kivánnivalót maguk után hagyomá-
nyos társaikhoz képest. A hátrányos tulajdonsá-
gaik kiküszöbölésére nanométeres tartományba
esõ erõsítõanyagokat alkalmaznak, elõállítva
politejsav alapú nanokompozitokat. A jelenlegi
kutatás arra irányul, hogy cellulóz nanorostot
használjanak nano-erõsítõanyagként. Az elõadó
részletezte a biomûanyagok elterjedésének fel-
tételeit: elsõsorban a versenyképes árat, a ha-
gyományos mûanyag-feldolgozó berendezé-
sekhez való igazodást és a termékeknek a mû-
anyagokhoz hasonló tulajdonságait.

A folytatásban Isépy Andor vette át a szót, õ a
Dunafin Kft. képviseletében a release címkéket
hordozó papírok gyártásáról mutatott be színes
elõadást. Ezeket a nyomásra tapadó címkéket
60%-ban az élelmiszeripar, az autóalkatrész-
gyártás, a vonalkódtechnika és a csomagoló-
ipar használja fel. Számtalan követelmény sorol-
ható fel a gyártott anyaggal kapcsolatban, a tel-
jesség igénye nélkül: tisztaság, vastagság, po-
rozitás, mérettartósság. A termék kiszállítását
csak tekercses formában végzik. A technológia
környezetvédelmi szempontból nem dicséren-
dõ, ugyanis faalapú cellulózt használnak fel.

A gyógyszercsomagolás aktuális teendõirõl
számolt be Machácsné Halász Tünde (Richter
Gedeon Nyrt.). Beszámolójában részletezte a
kiemelten kezelendõ csomagolási funkciókat
(termékvédelem, egyértelmû-könnyû azonosít-
hatóság, a környezet kímélete, biztonság),
amelyektõl a tervezés során nem lehet eltérni.
Nagyon fontos szempont a gazdaságosság. Bi-
zonyos határok között változtathatók az alábbi
funkciók: adagolás, zárás, szolgáltatások, kor-
szerû technológia. Aktuális feladat a hamisítás
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elleni védelem kidolgozása, olyan egyedi do-
bozazonosítás a csomagoláson, mint az autóal-
katrészeknél. Az utóbbi idõk személyes teendõ-
jeként említette, hogy 50 g/m2 négyzetmétertö-
megû recycling papír beszerzésén munkálko-
dik, amelyre a betegtájékoztató litániáit lehet
nyomtatni, de hazánkban eddig még nem talál-
ta meg a gyártó partnert.

Az ebéd elõtti utolsó beszámolót Varga Violet-
ta, lapunk fõszerkesztõje tartotta. Igyekezett a
hallgatóságot aktivitásra bírni a közös gondol-
kodás reményében, visszacsatolásokat várva az
olvasóktól. De az éhségnek vagy annak köszön-

hetõen, hogy új számainkat még nem olvasták a
fórum résztvevõi, nem sokan szóltak hozzá.

A délutáni etapban aktív figyelemmel követ-
hettük Szabadics László elõadását a BOBST
Group-tól, aki a Braille-írás készítését ismertette
a dobozokon. A világ számos táján az ENSZ
becslése szerint 650 millió vak vagy gyengén-
látó ember él, minden tizedik olvas. Az életüket
megkönnyítendõ, önállósághoz és független-
séghez segítendõ használják a Braille-írást. A
Braille-szöveg dombornyomása az AccuBraille
modul segítségével a ragasztógépen történik.
Az elõnyök: a ragasztógépbe integrált modul

PapírDoboz 2009. JÚNIUS
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forogva mûködik, nem úgy, ahogy a stancagép-
be épített nyomó- és vágóeszközök, valamint
sokkal pontosabban lehet összeszerelni. Ezért
az AccuBraille segítségével készített dombor-
nyomás jóval pontosabb. Ennek az eljárásnak
kiemelkedõ jelentõsége van, mert az európai
uniós használatra gyártott gyógyszeripari cso-
magolóanyagokon 2010-re az információkat
Braille-írással is fel kell tüntetni.

A szakmai nap utolsó elõadását Tóth Zoltán
(STI Petõfi Nyomda Kft.) tartotta. A nyomda be-
mutatását követõen a fõbb tevékenységüket, a
jellemzõ termékféleségeket ismertette, valamint

ismertette egy komplex fejlesztési projekt lebo-
nyolítását az STI Exchange integrált rendszer
segítségével. Hallhattuk ennek elõnyeit a ha-
gyományos fejlesztési folyamatokkal szemben.
Új termékkonstrukció virtuális bemutatására is
sor került az Artiosban készített CAD terv segít-
ségével. A 3D modellek és szemléltetõ animáci-
ók a megrendelõk számára igen hasznosak. Az
integrált termékfejlesztési folyamatok célja,
hogy minél gyorsabban reagáljanak a piac vál-
tozásaira, igényeire.

Végül kötetlen szakmai megbeszélések zár-
ták a szakmai mûhely programját.

11
Papíripar



A Cepiprint igazgatója, Boma Emanuela, a
PRIMA elnöke köszöntõjét a házigazda, a

BURGO csoport vezérigazgatója, Girolamo
Marchi követte. Elmondta: nem jó jel az európai
16%-os, az USA 26%-os volumencsökkenése a
grafikai papírok szegmensében. Ez csak az idei
elsõ negyedévben 6,8 millió tonna csökkenést
eredményezett. A piaci telitettségtõl függõ esés
eltérõ mértékû, és nem jellemezhetõ a nemzeti
össztermék változásával. A legkedvezõbb elõ-
rejelzések következtében túlkapacitások kelet-
keztek. Bele kell nyugodni, hogy a válság utáni
egyensúlyi helyzet Európában csak egy alacso-
nyabb szinten tud és fog helyreállni. Ezért bel-
sõ elemzések kellenek a kapacitás- és költség-
csökkentés megvalósításához. A papíripar mint

alapanyaggyártó, új struktúrák, a vevõigény ke-
resése, kielégítése mellett tudja erõsségeit ki-
használni: energiaforrása 25%-ban megújuló-
ból származik; a papír komposztálható és Euró-
pában a legnagyobb hányadban újrahasznosí-
tott anyag; termelésében 50%-ban újrahaszno-
sított rostot használ, a többi is megújuló forrás-
ból jön; a növekedés ellenére környezetvédelmi
terhelése csökken.

Az oxfordi egyetem professzora, D. A.
Coleman a demográfiai kilátásokról szólt. Eddig
minden népességprognózis tévedett, csak mér-
tékükben különböztek. Az elõadó öt jó érvet so-
rolt fel a jövõ népességnövekedésérõl: mintegy
3 milliárd fõvel nõ a világ népessége 2050-ig; a
harmadik világban realizálódik a majdnem tel-
jes növekedés; a növekedés majdnem teljesen
a városokra koncentrálódik; mindenütt csökken
vagy kevéssé nõ a szaporulat; majd’ minden te-
rületen növekszik az életkor. A papíriparnak
mérlegelnie kell céljait a fenti társadalmi válto-
zások tükrében. A nyugati világ fogyasztása
nem globalizálódhat, ezért társadalmi és kör-
nyezeti, migrációs, kétoldali asszimilációs el-
lentmondások terjedhetnek el.

Elsõsorban a gondolatátvivõ papírokat érintõ
kérdést taglalt Hohol Roman amerikai tanács-
adó, amikor az elemezte, hogy megtörik-e az új
média fejlõdési görbéje. Annak ellenére, hogy a
szélessávú internethasználat – különösen az
újgenerációs 3G mobiltelefonok terjedésével –
még óriási kihívást jelent, a papírnak e szektor-
ban is elõnye van, melyet tudatosan hangsú-
lyozva lassíthatja saját térvesztését. Nem té-
veszthetjük szem elõl, hogy ötször annyi mobil-
telefonos van (mintegy 3 milliárd), mint újságol-
vasó. De a papír eltûnésrõl szó sem lehet.

Az elsõ szekció „A változás szele – a papír-
iparban paradigmaváltás elõtt” címet viselte.
Latham Bob, a PaperlinX Europe fenntartható-
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PAPÍRIPARI PARADIGMAVÁLTÁS ELÕTT
� Szõke András

Az ünnepi, 40. PRIMA konferen-
cián Torinóban mintegy százöt-
ven, elsõsorban európai orszá-
gokból jött vendég volt jelen. Iz-
galmas volt még a cím is: ,,Papír
– helyének keresése közben’’. És
minden elõadás, minden kérdés,
beszélgetés azt mérlegelte, hogy
lesz-e, mikor és hol trendfordu-
ló. Bár az elõadók és a jelenlévõk
elsõsorban az árucellulóz, az író-
nyomó- és az újságpapír szektor-
ból jöttek, a gazdaságra, társa-
dalomra, pénzügyekre és gazda-
ságosságra vonatkozó megállapí-
tások nem hatástalanok a többi
papírfajta jövõje szempontjából
sem.
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sági igazgatója a paradigmaváltás perspektívá-
jának természetét és hatásait elemezte. Ráte-
kinthetünk a földre a www. breathingearth.net
honlapon, és számtalan hely tényadatait láthat-
juk gazdasági és demográfiai vetületben. Ebbõl
látható, hogy a világon egyre többen lesznek,
akik fogyasztani szeretnének. Vagyis csak az
erõforrásokról és azok újraelosztásáról van szó
naponta a társadalom három szintjén: a kormá-
nyok, a szervezetek és az egyének szintjén. Ki-
emelte, hogy 500 globális szervezet 80%-ban
felel a klimatikus helyzetért. Ha az író-nyomó
papír szektor hagyományosan gondolkodik,
csökkenõ fogyasztással számolhat a takarékos-
sági ösztönzõk következtében. Tehát csakis az
erõforrásmérleg javítása lehet a reakció. Nem
elhanyagolható, hogy például (bár sokcélú, de)
egyetlen desktop és monitora csak a felhaszná-
lás helyén 874 kWh fogyasztást jelent, ami egy
személygépkocsi 1300 km-es útjának energia-
felhasználásával egyenlõ. A papírgyártás folya-
matának, technológiájának egyre több alkotóját
kell auditálni; a rostforrások után jöjjön a víz, a
szén, a nyomtatás, az eldobás mint az életcik-
lus részei. A nem kormányzati, civil szerveze-
tekre támaszkodva széles véleményintegrálás,
kihívásokat is fogadva a tekintély kivívása, a vál-
tozás támogatása és a megértés szélesítése az
út elõttünk.

Ford Jim, a Climate For Ideas igazgatója
másként látja a papír szavahihetõségét a kör-
nyezetvédelmi vitában. Számításaik szerint az
európai papírfelhasználás a kibocsátás 7,4%-
áért felel. Ez 300 millió tonna szén-dioxidot je-
lent. (A papíripari szakértõk kb. 40 millió tonna
szén-dioxidot számítottak ki tudományos nem-
zetközi módszerrel.) Az erdõ tartós kezelése, a
tanúsított erdõgazdálkodás is alacsonyabb
szén-dioxid-elnyelést eredményez a vadon ha-
gyott önfenntartásnál, hisz kevesebb szén van
az erdõben és több szén-dioxid a levegõben. A
papírgyártók szavahihetõsége a példamutatás-
sal és a közös vízióval nõ: kevesebb primer
rost, társadalmi felelõsség biztosítása, a rostfor-

rásért felelõsségvállalás, tiszta termelési feltéte-
lek és a papírfogyasztás csökkentése szüksé-
gesek. Ehhez számos szervezet segítségét
lehet igénybe venni, mint például a
Pulpwatch.org, Paper Planet Blog, shrinkpa-
per.org, paper steps, amelyek a cellulóz- és pa-
píriparra szakosodtak. Az iparági vitákban fel-
merült kérdésekre a fórumon a hallgatóság
csak olyan megnyugtatást kapott, hogy „ezek-
rõl érdemes beszélni, hogy a megértés növe-
kedjen”. A számszerû eltérések tisztázására a
plénum nem tudott sort keríteni.

Az ellátásban jelentkezõ paradigmaváltozás-
ról Wilson Robert, a Pöyry Forest Industry
Consulting elnöke beszélt. A papír értékképzõ
láncában igen eltérõ feltételekkel mûködõ sze-
replõk vannak. Nemcsak nyerõk, vesztõk, de az
EBIT/forgalom, a forgalom/lekötött tõke, a tõke-
megtérülési mutató jelentõsen eltérnek a papír-
gyártás beszállítói és a papír felhasználói (nem
fogyasztói) között. Ezért különbözõ stratégiák
léteznek: többletértéket kell teremteni és/vagy
azt elosztani. Ma az erõforrások két fõ területén
merül fel a birtoklás vagy együttmûködés kér-
dése: az energiaellátásnál és a hulladékkeze-
lésnél. A hagyományos erdõtulajdonlás kivált-
sága, mint a rostforrás biztosítása, nem elegen-
dõ ezen változások közepette. A fenntartható-
ságot mindkét új területen meg kell õrizni. Ezért
– bár földrajzilag eltérõ mélységben és sebes-
séggel – nem gazdasági, hanem rendeleti sza-
bályozás van kialakulóban. Az elõadó több mo-
dellen mutatta be, hogy a tevékeny együttmû-
ködés és a tulajdonlás más és más viselkedés-
módot, tõkeallokációt igényel. A közép-európai
modell a hulladék értékét állítja központba, míg
a nyertesek között a hulladékgazdálkodók, a
bioenergiatulajdonosok és a szervizbeszállítók
találhatóak.

A délutáni elõadások sorát Torinó Kereske-
delmi Kamarájának elnöke nyitotta meg. Bemu-
tatta, hogy a város nemcsak az autógyártás
központja, hanem régi királyvárosként a borter-
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melés és a mogyorótermelés kultúrájával és
környékével együtt turisztikai célpont.

A hazai papírgyártás szempontjából érdekes
volt a Stora Enso elnökhelyettesének, a biofi-
nomítási és bioenergia részlegvezetõjének,
Jääskeläinen Anttinak elõadása. Rámutatott a
biotrendnek mint hajtóerõnek és a faipar erõs-
ségeinek mint forrásoknak az összefüggéseire.
Felvázolt egy modellt (1. ábra), amely ezen új
iparág beépítési lehetõségeit foglalja keretbe a
hagyományos, de váltásra kényszerítõ erdõ- és
fagazdasággal. A biofinomítás (biorefinery) már
nemcsak a hagyományos anyagokra támasz-
kodik, hanem az erdõgazdálkodás eselékeire, a
hulladékra, egyéb biomasszára. És ezekbõl a
hagyományos termékeken kívül egyre széle-
sebb körben termelnek és hasznosítanak bio-
hajtóanyagokat, biogázt, biovegyszereket,
biopolimereket. Ez utóbbiak a hajtóanyagoknál
magasabb hozzáadott értéket képviselnek. Az
NSE Biofuels egy közös vállalata a Stora
Ensonak és a Neste Oil-nak. A kísérleti üzem a
gázosításon alapszik, amely minden olyan
anyagot hasznosít, amely a fotoszintézis ered-

ménye. A gazdaságosságot az alapanyag és
logisztikája, versenyképes felhasználása és a
fenntarthatóság eredményezi. Az áru piaca pe-
dig ugyancsak döntõ, az iparban azonban
adott ez is. E kísérletek és félüzemi eredmé-
nyek azt mutatják, hogy a fafrakciók egyik leg-
rosszabb hasznosulása az égetés, az értéket
egyéb hasznosítással lehet növelni.

Az ünnepi estének megfelelõ programról is
gondoskodtak a szervezõk: az elmúlt negyven év
elnökei közül hatnak sikerült Torinóban is megje-
lenni. Õk külön emléket kaptak: egy-egy gyönyö-
rû kivitelû könyvet. És a papírmûvészet egyik Eu-
rópa szerte fellépõ pártolója és mûvelõje, Ennio
Marchetto showmûsorában zenei hírességeket
utánozva, papíröltözetét a nézõk elõtti zenélése
közben átalakításokkal változtatva bizonyította,
hogy a szórakoztatóipar is papírigényes.

A konferencia második napján a Deutsche
Bank Csoport vezetõ gazdaság elemzõje foglal-
ta össze véleményét a globális gazdasági hely-
zetrõl. Walter Norbert professzor rámutatott arra,
hogy a helyzet és a lehetõségek országonként
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nagyon eltérõek. Általánosan jellemzõ volt min-
denütt, hogy a gazdaság és a fogyasztás növe-
kedése tõkeszerzési lehetõségek csökkenésé-
be váltott, ennek elsõdleges és másodlagos ha-
tásával rontva a pénzügyek, majd a reálszféra
helyzetét. Elõször a vendégmunkások elbocsá-

tása, majd a kereskedelem, a logisztika vissza-
esése, az alapanyagár emelésétõl való félelem,
felvásárlás miatti hiány következett. Számos for-
gatókönyv megvalósítása indult el. Igazi fellen-
dülés csak a kapacitás-kihasználások tartós nö-
vekedésekor várható. Ez 2010-re lesz érzékelhe-
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tõ, de ez a fellendülés sem lesz a korábbi szin-
tû, hanem az alatt marad 2-3%-kal. A társadalmi
reakció nem teljesen kiszámítható, hisz teret
nyerhet a populizmus, és hiányzik a hosszú tá-
vú hit mint hajtóerõ. A magyar helyzetre utalva
megemlítette, hogy a magas kamat, az újra-
strukturálás elodázhatatlansága tovább nehezíti
a gazdaság helyzetét. Néhány fiskális és mone-
táris intézkedési modellt vázolt fel, melyben egy
harmadik élénkítõ lépés szükségességét sem
zárta ki. Elõadását a tartalékvalutákkal kapcso-
latban ismert, a dollárszkeptikusoknak szóló,
egy amerikai elnöktõl eredõ mondással zárta:
„A dollár a mi pénzünk, és a ti gondotok.”

Suckling Cleve, a PWC angol részlegének
erdészeti, papír- és csomagolóipari vezetõje
részletesen tárgyalta a kialakult helyzetet, a fo-
lyó intézkedéseket. Zárógondolatként megfo-
galmazta, hogy a hitelválság nagyon gyorsan
megzavarta a reálgazdaság reakcióit. Mind a fi-
nanciális mutatók, mind a finanszírozási lehetõ-
ségek meredeken estek a vállalkozásoknál. A
rövid távú túlélésre összpontosítottak a legtöb-
ben, a cash generálása lett az abszolút priori-
tás. Bár elindultak intézkedések, két-három év
is kellhet a biztos talpra álláshoz. A recesszió
vezethet a papírfogyasztás csökkenõ trendjé-
hez. Mind Amerikában, mind a fejlett Európá-
ban a korábbi növekedési modelleket el kell fe-
lejteni, új hozzáállás és stratégia kell. A jövõre
orientálódó társaságok – melyek figyelembe ve-
szik egyes üzemeik mûködési feltételeinek kü-
lönbözõségét – átalakítják üzleti modelljeiket. A
megszerezhetõ tõkebefektetések a legjobb he-
lyet keresik. Jelen feltételekkel nem eléggé von-
zó a klasszikus cellulóz- és papíripar.

A hazánkban és régiónkban terjeszkedõ vál-
lalat, az SCA Packaging belgiumi központjából
érkezett a tanácskozásra Dalling John, aki a pa-
píralapú csomagolóanyagok helyzetét elemez-
te. A globális csomagolóanyag-piacon belül
mintegy 30 milliárd euróra tehetõ a szállítói cso-
magolás és 70 milliárd euróra a fogyasztói célú

csomagolás. Átlagosan ennek 40%-a papírala-
pú. Szállítói csomagolásban ez közel 50%,
amelynek döntõ hányada hullámtermék. A fo-
gyasztói papíralapú csomagolásban dominál a
karton. A végfelhasználók szempontjából az
ipari alkalmazás 30%-ra, az élelmiszeripari
40%-ra tehetõ (2. ábra). A jelenlegi hullámalap-
papír piacot jellemzi, hogy a PMI az elsõ ne-
gyedévi 34-35 pontról felfelé indult, de 50 pont
alatt nincs lehetõség új kapacitásbõvítõ növe-
kedésre. A hullámpapírárak akár 40%-os ár-
esést is elszenvedtek, magas készletállomány-
nál. Nyolc új gép építése folyik vagy indul, kö-
zülük néhány csúszik a piaci helyzet miatt, mert
e beruházásokat a mostaninál sokkal kedve-
zõbb helyzetben döntötték el. Összesen mint-
egy 10%-os, kétmillió tonnás növekedést ered-
ményeznek 2009–2012 között, a kedvezõtlen
gazdasági környezetben. Ugyanakkor az EU az
egyik keleti (német) projekthez 30-40 millió
eurós támogatást engedélyezett számos cég
aggálya ellenére. A részvények esése a nagy
papíralapú cégeknél nem ennek, illetve a cso-
magolóanyag-válságnak köszönhetõ. Sokan
(közöttük jelentõsebben az Egyesült Királyság-
ban, Olaszországban és Magyarországon)
gépleállításokat hajtanak végre ugyanebben az
idõszakban. A csökkentés eredménye kevés. A
túlzott dekoncentráció azonban nem tesz lehe-
tõvé további, összehangolt lépéseket (3. ábra).

A rövid távú kilátások tekintetében erre az év-
re még nem optimista a kép. A csomagolóipar
erõsen függ a gazdasági trendektõl, és az euró-
pai ipari termelés 14%-os visszaesését a kelet-
közép-európai térség sem tudja jelentõsen ellen-
súlyozni. A papírárak csökkenése a dobozárak
eséséhez képest vezet, az ár/nyereség lefele me-
nõ spiráljában el kell kerülni a korábbi ciklusok
hibáit. Termelési struktúrájának módosítására
szorul az iparág, koncentrációra, termékmegúju-
lásra és kapacitáscsökkentésre van szükség.

(Az elõadások kivonata a Papíripari Kutatóin-
tézet Kft. könyvtárában megtalálható.)
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